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Malí zpěváci na setkání seniorů – předvedli opravdu skvělý výkon a my 
Vám s nimi přejeme krásné a klidné vánoční svátky a šťastné vykročení 

do nového roku 2023.



Přítomni: Ing. Josef Paďour, Ing. Jana 
Trejtnarová, Ing. Roman Rusz, Josef Vág-
ner, Petra Zářecká, Bc. Marta Gregušo-
vá, DiS, Daniela Bolečková, Alena Foglová, 
Roman Vagner, Matouš Paďour, DiS.

Omluveni: Ing. Jan Pokálený

* Stravovací zařízení pro školu, mateř-
skou školu a veřejnost

Starosta městyse uvedl, že vzhledem 
k tomu, že bude třeba rozběhnout stravo-
vací provoz nejen pro ZŠ ale také rovněž 
pro veřejnost (služba lidem), vedení ZŠ po-
žaduje záruku podpory provozu, aby bylo 
možno stabilizovat obsazení pracovních 
míst, částečně nad rámec dotovaných pra-
covních míst, současně s tím si městys 
chce zabezpečit aktivitu vedení školy a per-
sonálu pro službu veřejnosti, aby za tímto 
účelem byly poskytovány odpovídající služ-
by veřejnosti. Pro tento účel byla připrave-
na Smlouva mezi Masarykovou ZŠ a MŠ 
Kunvald a městysem Kunvald, která definu-
je vzájemný vztah obou subjektů v dané zá-
ležitosti. Dále uvedl, že kolaudace se před-
pokládá na přelomu měsíce října a listopa-
du, příprava zavedení provozu by měla pro-
bíhat od 1. 12. 2022 - toto bylo dohodnuto 
s vedením školy. 

Ing. Rusz vznesl výhradu jednak ke zpra-
cování smlouvy, jednak uvedl, že dle mate-
riálů, které má k dispozici a které se týkají 
závodního stravování, není dle jeho názoru 
dostatečně definováno oddělené účetnictví 
hospodářské činnosti. Dále se dotázal na 
otázku elektrické energie a dalších vstupů. 

Jana Trejtnarová citovala čl. III, odsta-
vec třetí Smlouvy, kde je definováno vede-
ní odděleného účetnictví za účelem zajišťo-
vání služeb pro školu a na zvláštním ban-
kovním účtu pro tento účel zřízeném a na 
samostatných analytických účtech vedení 

hospodářské činnosti spojené se stravova-
cím provozem.

Uvedla, že spatřuje v zařízení šanci pro 
trvale udržitelný stravovací provoz nejen 
pro školu, ale pro široké možnosti služ-
by veřejnosti. K otázce vstupů – přede-
vším elektrické energie uvedla, že městys 
má prostřednictvím DSO Orlicko vysou-
těženu cenu el. energie ještě na rok 2023, 
a tato cena by měla být stejná i pro stravo-
vací zařízení. Dále Jana Trejtnarová uved-
la, že oproti smlouvě zaslané zastupite-
lům v podkladech k jednání, došlo k drob-
né úpravě textu smlouvy v čl. III, posledním 
odstavci týkajícím se výše příspěvku v ter-
mínu jeho vyplacení.

Zastupitelstvo následně odsouhlasilo 
9 hlasy (všichni přítomní mimo Ing. Rus-
ze pro), 1 hlas proti (Ing. Rusz) návrh textu 
Smlouvy mezi Městysem Kunvald a Masa-
rykovou základní školou a mateřskou ško-
lou Kunvald tak, jak byl zastupitelům na 
zasedání zastupitelstva předložen včetně 
úpravy a pověřilo starostu jejím podpisem.

* Rozpočtové opatření č. 7/2022

Pan Matouš Paďour, předseda finanční-
ho výboru přednesl návrh Rozpočtového 
opatření č 7/2022, které vyrovnává skuteč-
né výdaje a příjmy rozpočtu dle aktuálního 
vývoje a stavu.

V rozpočtovém opatření jsou zohledně-
ny daňové příjmy, dále se vrací do rozpočtu 
příjmy plánované ve výdajích, které nebu-
dou již v tomto roce uskutečněny (vodovod 
Bubnov, kaplička Zaječiny, kaplička na dol-
ním konci) a dále zohledňuje výdaje, které 
nebyly plánovány, nebo v jiné výši.

Pan Matouš Paďour dále informoval 
o výsledku hospodaření Městyse Kunvald 
k 31. 8. 2022 a zůstatcích finančních pro-
středků na bankovních účtech a v pokladně.

Nejdůležitější body ze zasedání zastupitelstva městyse dne 7. 9. 2022
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Zastupitelstvo po krátkém projednání od-
souhlasilo 10 hlasy (všichni přítomní pro) 
předložený návrh Rozpočtového opatření 
č. 7/2022.

* Dílčí přezkum hospodaření Městyse 
Kunvald za část roku 2022 

Starosta městyse uvedl, že dne 
24. 8. 2022 bylo vykonáno na Úřadě městy-
se dílčí přezkoumání hospodaření městyse 
pracovnicemi Krajského úřadu Pardubické-
ho kraje výběrným způsobem za kontrolo-
vané období od 1. 1. 2022 do 24. 8. 2022. 
V hospodaření městyse Kunvald nebyly 
zjištěny chyby a nedostatky.

Zastupitelstvo vzalo informace na vědomí.

* Vydání změny č. 3 Územního plánu 
Kunvald.

Starosta městyse uvedl, že předmětem 
změny je změna funkčního využití pozem-
ků st. 304, zastavěná plocha a nádvoří, část 
pozemku 8639, trvalý travní porost, za úče-
lem plánované budoucí výstavby. Oba do-
tčené pozemky se nacházejí v místní čás-
ti Kunačice. 

Uvedl, že zastupitelstvo obdrželo Koordi-
nační výkres v příloze podkladů pro jedná-
ní zastupitelstva. 

Zastupitelstvo po projednání schválilo 10 
hlasy (všichni přítomní pro) vydání změny 
č. 3 Územního plánu Kunvald.

* Žádost o koupi pozemku – p. č. 3621/5 
– p. Mgr. Havlíková. 

Starosta městyse uvedl, že se jed-
ná o pozemkovou parcelu č.3621/35, za-
hrada, o výměře 30 m2, u domu čp. 224 
(v současné době staveniště). O odkup 
žádá paní Mgr. Havlíková, současná ma-
jitelka nemovitosti.

Zastupitelstvo vzalo žádost na vědomí, 
záměr bude vyvěšen po zákonem stanove-
nou dobu na úřední desce a poté se k němu 
zastupitelstvo vrátí, projedná ji a rozhodne.

* Žádost Masarykovy ZŠ a MŠ o změny 
v závazných ukazatelích rozpočtu.

Zastupitelé se seznámili s žádostí Masa-
rykovy ZŠ a MŠ o schválení změny v závaz-
ných ukazatelích čerpání příspěvku na rok 
2022. jedná se pouze o přesuny finančních 
prostředků mezi jednotlivými kapitolami 
rozpočtu, a to:

– Z MŠ ostatní do MŠ opravy a údržba
15.000 Kč (malování)

– Ze ZŠ opravy a údržba do MŠ opravy a údržba
20.000 Kč (malování)

– Ze ZŠ opravy a údržba do ZŠ ostatní
30.000 Kč (topení)

– Ze ŠJ opravy a údržba do ZŠ ostatní
10.000 Kč (topení)

– Ze ŠJ ostatní do ZŠ ostatní
50.000 Kč (topení)

Zastupitelstvo po krátkém projedná-
ní odsouhlasilo 10 hlasy (všichni přítomní 
pro) žádost Masarykovy ZŠ a MŠ Kunvald 
o schválení změny v závazných ukazatelích 
čerpání příspěvku na rok 2022. 

1. Různé

Výpověď z nájmu restaurace Salaš – 
sl. Šlesingrová

Zastupitelstvo se seznámilo s výpově-
dí podanou slečnou Denisou Šlesingrovou 
z nájmu restaurace Salaš k 31. 10. 2022.

Jana Trejtnarová uvedla, že by bylo vhod-
né vypsat již nyní nabídku na pronájem re-
stauračního zařízení Salaš od 1. 11. 2022, 
a to i přes to, že v měsíci září proběhnou 
volby a v měsíci říjnu začne nové zastupi-
telstvo teprve pracovat. Je žádoucí, aby za-
řízení bylo v provozu nyní již trvale. Zastu-
pitelstvo vzalo informace na vědomí.

Žádost Sdružení hasičů Čech, Moravy 
a Slezska – SDH Kunvald

Zastupitelstvo se seznámilo se žádos-
tí SDH Kunvald o souhlas s užíváním čp. 7 
jako sídla spolku a současně o souhlas s tr-
valým užíváním prostor hlavní hasičárny 
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Ve volbách do zastupitelstva městyse KUNVALD konaných ve dnech 23. - 24. 9. 2022 
byly zjištěny tyto výsledky:

ZÁPIS O VÝSLEDKU VOLEB DO ZASTUPITELSTVA OBCE

i hasičáren přidružených pro činnost spol-
ku (schůze, uskladnění materiálu, příprava 
mládeže atd.). Pan Matouš Paďour uvedl, 
že SDH žádá takto zpětně, neboť nikde žád-
ný písemný záznam či souhlas nebyl nale-
zen. Zastupitelstvo po krátkém projedná-
ní odsouhlasilo 10 hlasy (všichni přítomní 
pro) žádost SDH Kunvald.

Informace o právním zastoupení Mgr. Ze-
lenkovou – klienta ČSS, z. s. – SSK Kun-
vald 

Starosta městyse uvedl, že záležitost 
se týká textu v knize o historii Kunvaldu 
(str. 207), která je tedy v právním řešení. 
Ing. Rusz se dotázal, zda byl SSK Kunvald 
informován o zařazení do bodu programu 
dnešního jednání zasedání zastupitelstva. 
Jana Trejtnarová odpověděla, že nikoli, že 
se jedná o informaci zastupitelům a veřej-
nosti (občanům). Zastupitelstvo vzalo in-
formace, které zazněly v tomto bodě na vě-
domí.

Sportoviště pod Kampeličkou – Provoz-
ní řád

Starosta městyse uvedl, že tento bod byl 
zařazen do programu jednání z podnětu 
Ing. Rusze, který se domnívá, že je nutno 
vzhledem k dotačním podmínkám změnit 
Provozní řád. Dále starosta uvedl, že v do-
tačních podmínkách je povoleno komerční 
využití (zpoplatněné) maximálně 20% cel-
kové kapacity (časové, prostorové). Uve-
dl, že v současné době nehrozí, že by se 
překročilo povolené komerční využití a tím 
bylo ohroženo využití dotačních prostředků 
(vracení při překročení). Jana Trejtnarová 
uvedla, že dle jejího názoru není nutno mě-
nit Provozní řád, neboť je koncipován tak, 
aby Ceník, který je samostatnou přílohou 
(a dle Provozního řádu schváleného zastu-
pitelstvem) mohl být měněn samostatně. 
Starosta doplnil, že v Provozním řádu jsou 
především uvedena práva a povinnosti uži-
vatelů sportoviště. Jana Trejtnarová uvedla, 

že doba udržitelnosti je 5 let a není tedy dů-
vod se okamžitě znepokojovat hrozbou vrá-
cení dotace. Dle jejího názoru je nutno zále-
žitost pečlivě zvážit, ponechat např. obdo-
bí 1 roku na zjištění vytíženosti sportoviš-
tě, neboť jak komerční, tak nekomerční vy-
užití je evidováno, a poté rozhodnout o pří-
padné změně Ceníku. Zastupitelstvo vzalo 
informace, které zazněly v tomto bodě na 
vědomí.

Informace o rozhodnutí registrace akce 
o poskytnutí dotace

Starosta městyse uvedl, že se jedná 
o příslib poskytnutí dotace na opravu kap-
ličky v osadě Zaječiny – úprava venkovních 
a vnitřních povrchů, oprava výplně otvorů, 
malby a nátěry vnitřních povrchů, zameze-
ní vzlínání vody. Zastupitelstvo vzalo infor-
mace na vědomí.

Žádost TJ Sokol Kunvald – oddíl kolobě-
žek

Zastupitelstvo se seznámilo se žádostí TJ 
Sokola Kunvald – oddílu koloběžek o uži-
tí znaku městyse na nových dresech zá-
vodníků a členů oddílu. Starosta připomněl 
úspěšné reprezentování Kunvaldu i na me-
zinárodních závodech. Zastupitelstvo po 
krátkém projednání odsouhlasilo 10 hlasy 
(všichni přítomní pro) možnost použití zna-
ku městyse na dresech členů oddílu kolo-
běžek při TJ Sokol Kunvald.

* Diskuse 

- Paní Daniela Bolečková přednesla krát-
ký pohled na práci zastupitelstva v uplynu-
lých 4 letech a své působení v zastupitel-
stvu městyse.

- Paní Petra Zářecká požádala zastupi-
tele o pomoc při přípravě tradičního se-
tkání důchodců, které se uskuteční dne 
2. 10. 2022.

Zastupitelstvo vzalo informace, které za-
zněly v bodě Diskuse na vědomí.
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Počet volebních okrsků 1
Počet okrskových volebních komisí, které předaly výsledek hlasování 1
Celkový počet osob zapsaných ve výpisech ze seznamu vo1ičů a jejich dodatků 760
Celkový počet voličů, kterým byly vydány úřední obálky 520
Celkový počet odevzdaných úředních obálek 518

A) Jména a příjmení zvolených členů zastupitelstva:
Pořadí / Jméno a příjmení Věk / Pořadí na HL / Počet hlasů

Volební strana a. 1 – KDU-ČSL 
1. Eva Müllerová     59 3 94

Volební strana č. 2 - Kunvald pro všechny
1. Eduard Štumpf     42 4 223
2. Josef Paďour     62 3 186
3. Petra Zářecká     47 10 182

Volební strana č. 3 – Pro Kunvald
1. Matouš Paďour     33 1 300
2. Petr Vymetálek     37 2 244
3. Daniela Bolečková     43 3 196

Volební strana č. 4 - Společně za rozvoj Kunvaldu
1. Adam Vaško     33 2 201
2. Monika Jindrová     36 1 197
3. Pavel Friml     67 11 195
4. Anna Dlabková     29 3 157
B) Jména a příjmení náhradníků:
Pořadí / Jméno a příjmení Věk / Pořadí na HL / Počet hlasů

Volební strana č. 1 – KDU-ČSL 
1. Jaroslav Flekr     57 1 69
2. Michal Fogl     56 10 60
3. Pavel Krejsa     28 7 59
4. Ladislav Křičenský'     39 2 46
5. Roman Hodek     62 4 41
6. Bronislava Paďourová    55 5 19
7. Michal Tobeš     36 6 35
8. Oldřich Trejtnar     59 8 33
9. Jaroslava Tomanová     58 9 44
10. Ladislav Taiber     34 11 14

Volební strana č. 2 - Kunvald pro všechny
1. Jiří Rous      59 11 162
2. Jiří Stuchlík     56 1 141
3. Martin Mihulka     43 2 101
4. Šárka Junková     33 5 84
5. Libor Křivánek     46 6 120
6. Tereza Tomanová     28 7 75
7. Václav Kalousek     41 8 102
8. A1běta Solničková     31 9 115

Volební strana č. 3 – Pro Kunvald
1. Karel Weigl     36 4 127
2. Lucie Fajglová     40 5 102
3. Jan Poká1ený     60 6 132
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4. Lukáš Kalous     45 7 102
5. Tadeáš Bém     20 8 68
6. Ludmila Kulhavá     26 9 86
7. Gabriela Gyénová     23 10 73
8. Bohuslav Veverka     25 11 117

Volební strana č. 4 - Společně za rozvoj Kunvaldu
1. Roman Rusz     50 4 150
2. Vanda Hlaváčková     48 5 150
3. František Hrabáček     65 6 151
4. Zdeněk Pecháček     49 7 160
5. Markéta Kaczynská     50 8 163
6. David Krejsa     43 9 152
7. Jana Šilarová     46 10 175

Za volební komisi - zapisovatelka Alena Morávková

Ustavující zasedání zastupitelstva proběhlo dne 24. 10. 2022. Na tomto zasedání byli zvo-
leni pro funkční období 2022 - 2026: uvolněnou starostkou paní Daniela Bolečková, uvolněným 
místostarostou Ing. Josef Paďour, předsedou finančního výboru Ing. Adam Vaško, předsedkyní 

kontrolního výboru Mgr. Monita Jindrová.  

Další zasedání Zastupitelstva Městyse Kunvald proběhnou ve středu dne 9. 11. 2022 
a ve středu 14. 12. 2022 vždy od 19 hod v sokolovně Kunvald.

Čas je neúprosný, nedá se zastavit, je 
to stále se opakující koloběh. Kouzelný 
měšec nikdy mít nebudeme, ten mají jen 
v pohádce, nám zbývá pouze realita sku-
tečného života. Práce a požadavků je stále 
hodně, ale finanční možnosti vždy mají své 
hranice. V tom pomyslném měšci obecního 
rozpočtu nebudeme mít nikdy tolik, aby se 
podařilo udělat vše dle jednotlivých poža-
davků a představ občanů. O to složitější je 
někdy najít řešení.

Problémů k řešení a požadavků na roz-
počet je každý rok několikanásobně více, 
než na co nám stačí finance. Zastupitelé 
se vždy snažili dívat na věci z mnoha hledi-
sek, jak těch vzešlých z potřeby jednotlivce, 
tak také těch, které zohledňují zájmy více 
lidí. Vybrat to správné řešení nebývá jed-
noduché a pokud se proniká do problému 
hlouběji, mnohdy se počáteční jasná cesta 
stává méně jasnou a méně správnou. Proto 
je velmi důležitá i kritika, ale ta oprávněná 
a přímá. Tu je potřeba přijímat vždy stejně 

jako dobré nápady či doporučení, protože 
tak či tak, kritika je potřeba. 

Rok 2022 byl posledním rokem voleb-
ního období zastupitelstva městyse 
2018 - 2022. Chtěl bych touto cestou vyjá-
dřit poděkování všem zastupitelům, kteří 
pracovali ve prospěch obce a občanů. 
Každý z nich pomáhal řešit potřebné úkoly 
a problémy dle svých možností a profes-
ních znalostí. 

Děkuji paní místostarostce, která v této 
funkci pracovala šest volebních období. 
Někdy jsme měli na věci odlišný názor, ale 
vždy jsme se snažili vše důkladně probrat 
a najít východisko. Rozhodla se v dalších 
volbách již nekandidovat na post zastupi-
tele. Její rozhodnutí respektuji. 

Děkuji touto cestou všem občanům, 
kteří nás podporovali a svým přístupem 
nám pomáhali. V neposlední řadě vyjadřuji 
poděkování všem zaměstnancům městyse. 
Spolu jsme řešili potřeby a problémy kaž-

Když něco končí a něco začíná.

PS. Ve volební místnosti byly (vždy jsou a budou) umístěny nástěnky s důležitými informacemi pro voliče, které 
mimo jiné informují i o kandidátech, kteří se vzdali či byli odvoláni. Prosím tedy všechny voliče pro veškeré další 
volby, aby než odevzdají svůj hlas si tyto nástěnky přečetli. Předejdou tím možnosti, že odevzdají neplatný hlas.
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dodenního života a věřte, že pokud možno 
bezproblémový chod je řada úkolů, které 
občan často netuší.

Jedno období skončilo a nyní stojíme na 
prahu dalšího. V podzimních komunálních 
volbách ve dnech 23. a 24. září 2022 byli 
zvoleni noví zastupitelé. Většina z nich se 
bude učit „zastupitelskému řemeslu“. Řada 
z nich je mladých, kteří určitě chtějí něco 
změnit, ale také doufám, že si budou vážit 
toho, co funguje a osvědčilo se. Postupně 
se seznámí s chodem obce a potřebami 
občanů. S během věcí, kdy se něco povede, 
někdy ne úplně, někdy se zjistí až za čas, že 
se mohlo udělat jinak, nebo že rozhodnutí 
mělo být jiné. Jenže na „kdyby a bývalo“ 
se tady nehraje. Přeji jim, aby jejich zdravé 
nadšení a odhodlání nebylo zastaveno prv-
ními nezdary. Doufám, že dokáží najít spo-
lečnou řeč a podaří se jim být po celé čtyři 
roky pracovitým kolektivem. Rozdělené 
zastupitelstvo a obec jsme tady již měli 

a ničemu to neprospělo. Hrát si na politiku 
v obci, na opozici, to sem nepatří, to ať si 
řeší ve „vyšších“ patrech.

Proto je velmi důležité najít způsob, 
jak uskutečnit dobré věci a posunout se 
o kousek dále. Umět se rozhlédnout kolem 
sebe, nezaspat a hlavně být připraven. 
Jednou z cest je také snaha získat peníze 
z jiných zdrojů. Rovněž se nedá ohlížet na 
pouhé čtyři roky, ale je nutné myslet na 
mnohem delší období.

Nikdy nelze vyhovět ve všem, ale také 
nelze přehlížet potřeby jednotlivce. Je těžké 
najít objektivní přístup a rovnováhu. Tedy 
je třeba jen vytrvat, když už jste se na to 
„zastupitelování“ dali. Všem zastupitelům 
městyse přeji, aby se dokázali vždy včas 
a správně rozhodnout ve prospěch občanů 
a Kunvaldu, pracovali se zájmem, odvahou, 
ale také s pokorou, pro věci veřejné, nikoli 
pro své.

Josef Paďour

Toto ušlechtilé heslo se bezezbytku 
naplnilo při nešťastné události v sobotu 
14. října. Odpoledne se rozezněla siréna 
svolávající hasiče k pomoci. Jednotky vyjíž-
děly k požáru stáje hospodářských zvířat 
v naší obci. Vyčerpávající zásah, který pro-
věřil všechny zasahující hasiče, byl dle vyjá-
dření ředitele Územního odboru HZS v Ústí 
nad Orlicí Libora Duška jedním z nejnároč-
nějších na Orlickoústecku. 

Byl vyhlášen II. stupeň požárního popla-
chu a k zásahu bylo povoláno celkem 
12 jednotek. Hasiči museli zasahovat 
v dýchací technice, jejich práci komplikoval 
vítr a uskladněná sláma. Zásah pokračoval 
celou noc a jednotky hasičů byly na místě 

i v neděli. Celá akce byla ukončena v pon-
dělí odpoledne.

Chtěl bych touto cesto poděkovat hasi-
čům za jejich obětavou a nezištnou pomoc. 
Rovněž děkuji těm, kteří se jakýmkoliv způ-
sobem podíleli na další pomoci, třeba při 
zajištění pitného režimu a stravy pro hasiče, 
zapůjčení techniky nebo vlastní prací. 

Bohužel až v takto těžké situaci teprve 
řada z nás docení poslání hasičů a jejich 
poctivou práci. Věřím, že budeme stále 
více oceňovat spolupráci a z ní pramenící 
ochotu vzájemně si pomáhat. Právě v tom 
nám mohou být dobrým vzorem hasiči. 

Ještě jednou všem velký dík.
Za Úřad městyse Kunvald 

Josef Paďour

BOHU KE CTI, BLIŽNÍMU KU POMOCI

V sobotu dne 15. 10. 2022 nám vyho-
řela výkrmna skotu. Naštěstí se nám poda-
řilo zachránit veškerý dobytek, nikoli však 
stáj. Tímto bychom chtěli ještě jednou 
poděkovat za obětavý zásah všem hasi-
čům, panu Plundrovi za poskytnutí bagru, 
bez kterého bychom požár hasili o několik 
dní déle a všem, kteří při zásahu pomohli.

Velmi nás potěšila solidarita lidí a jejich 
ochota a snaha nám pomoci, proto jsme 
na 22. 10. 2022 vyhlásili akci úklidu škod 
po požáru. Hlásilo se opravdu tolik lidí, 
že jsme po 50 nahlášených museli dalším 
ochotným lidem poděkovat a nabízenou 
pomoc protentokráte odmítnout. Nebylo by 
možné na omezeném prostoru bezpečně 

Poděkování
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Čím žije naše kunvaldská škola...

Příspěvková organizace Masarykova základní škola a mateřská škola 
Kunvald, okres Ústí nad Orlicí slaví 20 let

Příspěvková organizace Masarykova 
základní škola a mateřská škola Kunvald, 
okres Ústí nad Orlicí vznikla 1. 1. 2003. Na 
konci roku 2022 tedy uplyne 20 let od jejího 
zřízení. Za tu dobu se vystřídali 4 ředitelé. 
Jaroslav Jakubec, který byl u zrodu pří-
spěvkové organizace, jeho nástupkyně 
Zdena Jurčanová, následně Katka Xaverová 
a před dvěma lety já. Ráda bych jim podě-
kovala za jejich práci, kterou jsem měla 
možnost sledovat. Každý z nich má zásluhu 
na dobrém fungování naší školy. Kolegové, 
moc Vám děkuji. 

Velký dík patří také učitelskému sboru 
(který se za ty roky téměř celý obměnil) 
a nepedagogickým zaměstnancům (bez 
nich si fungování školy nedovedu před-
stavit). Někteří zde prožili velký kus svého 
profesního života, někteří dokonce celý. 
Z těch, kteří byli před 20 lety u zrodu orga-
nizace, zbyly jen vedoucí paní učitelka 
v mateřské škole Dana, paní vychovatelka 
ve školní družině Irena, vypomáhající paní 
učitelka Věra, paní učitelka, nyní suprová 
paní uklízečka Lenka, paní hospodářka 
Mirka a moje maličkost. 

V novém složení táhneme tu káru dál 
a doufejme, že nás čeká dlouhá cesta. 
Všem, stávajícím zaměstnancům i těm, 
kteří už ve škole s námi nejsou nebo nemo-
hou být, moc děkuji za jejich práci a spolu-
práci. Určitě to nebyla marná práce, přes-

tože někdy se takový pocit mohl dostavit. 
Z většiny žáků, kteří odešli z naší školy, se 
stali úspěšní lidé, s vysokoškolským titu-
lem nebo bez, proto si troufám říci, že výuka 
na škole v Kunvaldu je na vysoké úrovni. 
Budeme se snažit tento trend zachovat.

Protože o peníze jde až v první řadě, 
své díky nemohu zakončit ničím jiným než 
velkým poděkováním panu starostovi, paní 
místostarostce a paní účetní Městysu Kun-
vald, kteří nám tu pověstnou káru pomá-
hali táhnou celých 20 let. Děkujeme i všem 
zastupitelům, kteří školu podporovali.

Díky podpoře zřizovatele - Městysu Kun-
vald – jsme získali několik dotací na revi-
talizaci školy, můžeme vzdělávat děti po 
celou dobu povinné školní docházky, 
budeme mít novou školní kuchyň a jídelnu, 
a v budoucnu bude snadnější získat další 
dotace na naše plány, např. na obnovu 
vybavení školy nebo úpravy budovy.

Do dalších let si všichni zaměstnanci 
školy přejí, aby k nám děti chodily rády 
a učení je bavilo. Učitelky a učitelé, v mateř-
ské i základní škole, kteří vzdělávají naše 
děti, používají ve výuce moderní metody 
a hledají různé způsoby, aby dětem učivo 
a okolní svět přiblížili. Provozní zaměst-
nanci (hospodářka, školník, uklízečky, 
kuchařky) a zastupitelé Městysu Kunvald 
se zase starají, abychom se mohli cítit pří-
jemně a měli všeho dostatek. 

provádět potřebné práce. Musíme říci, že 
jsme byli velmi dojati tím, jak mnoho lidí se 
nám ozvalo s nabídkou pomoci.

Proto moc děkujeme všem, kteří 
přišli pomoci, ale také všem, které jsme 
museli odříci.

Jsme hrdí na to, že žijeme mezi lidmi, 
kteří umí přiložit ruku k dílu ve prospěch 
lidí, kteří se ocitli v těžké situaci. 

Děkujeme.

Rodina Zářeckých a Kulhavých
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Vážím si jejich práce, všem přeji, aby se 
jim dařila a jejich úsilí aby přineslo kýžené 
ovoce. Minimálně dalších 20 let. 

Mgr. Klára Kodytková, ředitelka školy

Dlabání dýní
Ve čtvrtek 13. 10. 2022 se rodiče a děti 

1. – 3. ročníku sešli ve škole v hojném 
počtu na společné akci. Během odpo-
ledne si mohl každý vyrobit svou vlastní 
dýni a odnést si ji domů. Všichni si společ-
nou akci náležitě užili, také díky báječnému 
pohoštění, které přinesli rodiče. Všem moc 
děkujeme a těšíme se na další setkání.

Zdena Papáčková a Hana Martínková, třídní učitelky.

Co nového ve školní družině

Ani jsme se nenadáli a první dva měsíce 
nového školního roku jsou pryč. Ve školní 
družině jsme už ale stihli podzimní soutěž 
o nejzajímavější výtvor z ovoce a zele-
niny. Moc bych poděkovala rodičům a pra-
rodičům, kteří dětem pomohli s tvořením 
a vznikly úžasné výrobky.

Na zahrádkářské výstavě jsme se pochlu-
bili vyšíváním, na které jsme náležitě pyšní 
a chceme v něm stále pokračovat.

No a do třetice jsme se pustili do vaření 
v naší nové školní kuchyňce. Z podzimního 
ovoce jsme vybrali švestky, kterých se uro-
dilo opravdu dost. A tak jsme naplánovali 
švestkový týden, kdy se ochutnávala povi-
dla, kompot, vařili jsme švestkové knedlíky 
z pařeného těsta, pekli koláčky a klasické 
buchty. Ochotní kuchtíci pomáhali s přípra-
vou těsta, tvořením dobrot a úplně všichni 

baštili a chválili, jak se nám to podařilo. Nic 
jsme nespálili a ani špinavé nádobí nebyl 
problém. Velmi děkuji maminkám a babič-
kám, které poslaly kompoty, povidla a upe-
čené švestkové pochoutky. 

Teď už máme za sebou i posvícen-
ské koláče (děkujeme za makovou náplň) 
a budeme se těšit na listopad, kdy vyzkou-
šíme martinské rohlíčky a v prosinci 
vánočky.

Vaření se nám moc líbí, proto se mu 
chceme jednou za měsíc věnovat a ukuch-
tit něco typického.

Irena Vagnerová 
vychovatelka ŠD

Mateřská škola Kunvald - informace 
o školním roku 2022-2023.

Kapacita školy je 40 dětí, provozní doba 
od 6:30 do 16:00 hodin.

Vzdělávání probíhá ve 2 třídách.
Starší děti „Žabičky“ – učitelky: Dana 

Jirešová, Jitka Spančoková 
Mladší děti „Sluníčka“ – učitelky: Věra 

Rousová, Ludmila Matyášová 

Školní vzdělávací plán a přístup ke 
vzdělávání:

Vzdělávání dětí je realizováno podle 
vlastního školního vzdělávacího pro-
gramu "Žijeme na horách", který vychází 
z podhorské polohy a historické význam-
nosti městysu a usiluje o dostatečné kul-
turní a sportovní vyžití, aby dětem zajis-
til dostatek všestranných a přiměřených 
podnětů s respektováním individuálních 
potřeb a tím zabezpečil vhodné doplnění 
rodinné výchovy. 

Švestkový týden ve školní družině

Podzimní ovocnářská soutěž ve školní družině
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Stále se něco děje...!

Sokolský výlet přes tři věže
Ráno 10. 9. 2022 chvíli po páté hodině 

nám zazvonil budík. S radostí jsme vyskočili 
z teplých pelíšků, namazali svačiny a vyra-
zili k autobusu pana Blechy z Písečné. Byla 
mlha hustá tak, že by se dala krájet. Ale celou 
cestu jsme prosili sluníčko, aby vykouklo 
a usmálo se na nás.

Výlet jsme zahájili na Kozákově nej-
vyšším bodě Českého ráje. Naše prosby 

byli vyslyšeny a velká žlutá planetka sví-
tila naplno. A ty „panorámata“. Poté pivko 
a klobáska, prostě krásnější dopoledne 
jsme si nemohli přát. 

Dalším cílem našeho putování byl roz-
cestník s prozaickým názvem „Vzdychá-
nek“. Jakmile proběhlo pár vzdychů a náde-
chů, šlapali jsme do obce Koberovy. Zde 
končil nejkratší okruh našeho výletu. Ti zdat-

Mateřská škole je obklopena krásnou pří-
rodou Orlických hor s rozmanitým teré-
nem, což ji umožňuje každodenní pozná-
vání fauny i flory, a to ve všech ročních 
dobách se zapojením smyslů. Příroda 
nabízí dostatek podnětů pro estetické 
vnímání, prožívání, vyjadřování, chrání 
před každodenním stresem, vychovává 
v péči o životní prostředí. Důraz klademe 
na rozvoj zdraví a zdravého životního 
stylu a tím podporujeme prevenci sociálně 
patologických jevů. 

Díky vyhovující dopravní obslužnosti je 
škola schopna zajišťovat časté návštěvy 
kulturních představení, výstav, exkurzí 
a seznamovat děti s obory lidských čin-
ností, které v našem městysu nenacházíme. 
Upřednostňujeme tedy vlastní poznávání 
na základě interakce s okolím, svého pro-
žitku, slovního projevu před nepřiměřeným 

užíváním audiovizuální techniky. Pravidelné 
návštěvy památných míst v Kunvaldu umož-
ňují dětem vybudovat kladný vztah k místu, 
kde prožívají dětství. 

Pro doplnění vzdělávání nabízíme tyto 
nadstandartní aktivity: opakovaný pobyt 
v solné jeskyni v Žamberku, výuku anglič-
tiny, cvičení v projektu Sokola „Svět nekončí 
za vrátky, cvičíme se zvířátky“, taneční ško-
ličku, běžecké i sjezdové lyžování, plavecký 
výcvik v Ústí nad Orlicí. Tyto aktivity volí 
pro své děti rodiče, nejsou povinné. Pořá-
dáme projektové dny ve výuce, projektové 
dny mimo školu, odborně zaměřená setká-
vání s rodiči, společné akce rodičů a dětí 
a mnoho dalších. 

Dana Jirešová 

Naši nejmenší – mají zápal a je s nimi spousta radosti

Vlídný a příjemný interiér třídy v mateřské škole
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Ze sokolského výletu

nější pokračovali do Besedic, vstupní brány 
do skalního města. Kouzelná bludiště mezi 
mechovými skalami, spousta vyhlídek…. 
Ráj na zemi. Ještě stále nás doprovázely 
sluneční paprsky a krásně zbarvené stromy. 

Tady mě napadla jedna charakteris-
tika. „Umění je strom, který má kořeny 
v minulosti, kmen v přítomnosti a korunu 
v budoucnosti“. „Zlatá stezka Českého 
ráje“ nás dovedla do městečka Malá Skála. 
Zde končila střední trasa. 

Bohužel už začalo poprchávat a spoustu 
z výletníků zvolilo suchou sedačku v auto-
buse, který tu čekal. Ti úplně nejzdatnější 
pokračovali přes zříceniny Vranov a Frýd-
štejn a na poslední bod s výhledem, roz-
hlednu Kopaninu, pod kterou nás čekala 
večeře s pivíčkem. Spánek v autobuse byl 
pro nás jen sladkou odměnou. 

Zdrávi došli!

Za sokoly A. Foglová

Zahrádkáři oslavili 60, výročí zdařilou výstavou

Z výstavy kunvaldských zahrádkářů

Troubení na Domku
Bylo poměrně teplé a slunečné záři-

jové sobotní odpoledne dvacátého čtvr-
tého dne toho měsíce. Lavice k sezení 
byly rozestavěny po louce u Domku 
v očekávání návštěvníků a posluchačů 
koncertu, který měl následovat. Tru-

bači ze Zábřeha na Moravě – tedy pět 
dam a jeden muž, kteří tvoří onen skvělý 
soubor. Vynosili nástroje, zažertovali, 
dali pár cvičných tónů a chvíli po čtvrté 
hodině odpolední začal koncert. Prosto-
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rem se rozezněl krásný zvuk šesti lesnic 
a posléze lesních rohů.

Paní Jana Adámková provedla zasvě-
ceně velmi skromnou skupinu poslu-
chačů parforsním honem, jeho fanfá-
rami, skladbami a tradicemi. Násle-
dovala část koncertu věnovaná hudbě 
komorní – skladbám pro lesní rohy. 
Hodina hudby a slova uběhla velmi 
rychle a já věřím, že se těm nemnoha 
posluchačům koncert opravdu líbil. 

Trochu s rozpaky jsem se snažila 
vysvětlit trubačům tak malý zájem, ale 
protože oni hrají nejen velmi dobře, ale 
opravdu rádi, dokázali velmi rychle mé 
rozpaky rozehnat slovy, že oni si ten 
koncert opravdu užili a já se s nimi 
a jejich hudbou opět mohu těšit na 
další setkání.

Děkuji hasičům za zapůjčení lavic, 
Petře Zářecké a panu starostovi za 
pomoc při organizaci a všem, kteří si 
přišli poslechnout vskutku originální 
koncert a po ukončení ochotně pomohli 
se skládáním a úklidem lavic. Děkuji 
ČCE za zapůjčení prostoru u Domku 
a zázemí v Domku.

Jana Trejtnarová

Setkání důchodců

Nejen léto, ale i podzim je dobou setká-
vání. V Kunvaldu se již tradičně koncem 
září, nebo na počátku října schází kun-
valdští senioři na setkání pořádaném 
zastupiteli a Úřadem městyse Kunvald. 

K tanci a poslechu hrála celé odpoledne 
výborná Sopotnická dechovka, program 
zpestřený vystoupením malých, větších 
i velkých dětí doplnily seniorky z Dolní 
Čermné „Dolčebaby“ se svým tanečním 
vystoupením, před jejichž vedoucí nelze 
než smeknout. 

Odpolednem jako vždy provázela paní 
Marta Gregušová – tentokráte však se 
dvěma malými konferenciéry, jak se dříve 
říkávalo. Nebo moderněji moderátory. 

Na setkání – jako již tradičně – zaví-
tal i končící a loučící se se svou funkcí 
senátora pan Petr Šilar a dlužno podo-
tknout, že si nemohu vzpomenout, že by 
někdy na této akci chyběl. Děkujeme mu 
za dlouhodobou přízeň a zájem o Kun-
vald. A ráda bych také poděkovala panu 
Siberovi z Těchonína, který přidal svou 
trochu do mlýna s harmonikou a nechy-
běl ani jeho fotoaparát zaznamenávající 
dění.

Pokud to bylo pro Vás - seniory - pří-
jemně strávené odpoledne, pak svůj účel 
toto setkání splnilo a je to tak dobře.

Jana Trejtnarová

Kniha o Kunvaldu
Jako laický zájemce o historii městyse 

Kunvald, a především coby aktivní sesta-
vovatel rodokmenu své rodiny, která je 
s Kunvaldem spjata, jsem přivítal vydání 
publikace „Kunvald. Historie obce a osíd-
lení“. Musím přiznat, že tato kniha mne 
v mnohém nezklamala a stala se vítaným 
pomocníkem při mé soukromé badatel-
ské práci. Díky ní je totiž možné dohledat 
mnohé příbuzenské provázanosti zdej-
ších obyvatel a také lze sledovat změny 
bydliště včetně dalších hospodářských 
a sociálních souvislostí.

Odpustitelné a logické jsou některé 
drobné chyby z modernější historie, 
které jsou při takovém množství infor-
mací pochopitelné a lze je snadno dohle-
dat a odhalit. Mnohé tyto nesrovnalosti 
byly ostatně odstraněny již před samot-
ným vydáním díky korekci mnoha Kun-
valáků.

Ovšem jedním velkým pochybením, pro 
celou publikaci o historii obce Kunvald 
naprosto zásadním, je vynechání nejstar-
šího unikátního pramene poskytujícího 
obraz vsi k úplnému počátku 17. sto-
letí. Jedná se o „Urbář panství Žam-
berského, doudlebského a jelenského“ 
z roku 1608“. Tento urbář (soupis povin-
ností poddaných vůči vrchnosti) byl nale-
zen při zateplování podkrovních prostor 
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Okénko farnosti

Máme nového kněze
První zářijovou neděli jsme v Kunvaldě 

přivítali nového pana faráře Mgr. Jakuba 
Brabence. Sympatický mladý kněz hned 
ohlásil poutní mši v kapličce na dolním 
Kunvaldě, a také vyzval děti, aby si na další 
neděli donesly školní aktovky k požeh-
nání. Poutní mše sv. v kapli se tedy konala 
ve čtvrtek 8. 9. a v neděli 11. 9. se žehnaly 
školní pomůcky. Vše hudebně doprovodila 
Jiná Doba. 

Díky otevřenosti a komunikaci otce 
Jakuba, se ve velmi krátké době, poda-
řilo zorganizovat brigádu na úpravu farní 
zahrady, hrubý úklid fary a povedlo se 
i náročné řezání a štípání dřeva na zimu. 
Pan farář za všechnu odvedenou práci 
lidem velmi děkoval. Záleží mu na tom, aby 
komunikoval nejen s farníky, ale se všemi 
občany Kunvaldu. Rád tedy přijal pozvání 
na akci Podzimní setkání seniorů, kde byl 

občany velmi mile přijat. Vznikl také nápad 
rozhovoru s ním pro náš Poledník. 

Stejně jako září, i měsíc říjen jsme začali 
poutí, tentokráte v kapli Panny Marie Růžen-
cové v Zaječinách. Kaplička se musela po 
roce nejprve uklidit a vyzdobit. V polovině 
října proběhlo slavení posvícení našeho 
kostela. Opět se připravoval dožínkový 
průvod, jako poděkování za letošní úrodu. 
Děti nesly v obětním průvodu ovoce, zele-
ninu, ale také med a produkty z něj. Po mši 
sv. se konalo posezení na faře s občerstve-
ním. Předposlední říjnová neděle byla, jako 
ve všech farnostech, věnována misiím. Děti 
z Misijního klubka nachystaly malý Misijní 
jarmark, který obsahoval nejen misijní 
materiály, ale třeba i respirátory. Ty jsou se 
stoupajícím covidem bohužel opět potřeba.

Měsíc listopad nám otevře Slavnost 
Všech svatých a Vzpomínka na všechny 

v žamberském městském muzeu. Odkaz 
na něj je například v známé výborně zpra-
cované publikaci od Jana Jireše „Prů-
vodce historií Žamberka“ z roku 1996.

Já jsem měl možnost prostřednictvím 
syna Václava Michaličky, který v roce 
1998 pořídil při badatelské návštěvě 
muzea v Žamberku opis údajů týkají-
cích se Kunvaldu, z tohoto urbáře při 
sestavování rodokmenu rodiny Micha-
ličkových čerpat. Důležité a jedinečné 
je, že nám tento urbář poskytuje napro-
sto zásadní údaje z předbělohorského 
období. Jeho využití by bylo posunulo 
poznání o podobě Kunvaldu opět hlouběji 
do minulosti, a to do časů před vypuknu-
tím třicetileté války.

Na tento jedinečný pramen jsem jed-
noho z autorů této monumentální 
a jinak úžasné publikace pana Stani-
slava Adamce upozorňoval ještě před 
vydáním knihy. Bohužel této mé infor-
maci nevěnoval pozornost a tím ochudil 
knihu i všechny zájemce o historii obce 
o obraz nejstarší prameně doložitelné 
podoby Kunvaldu.

Tímto svým postřehem ovšem nemí-
ním nijak snižovat celkový význam 
tohoto úctyhodného díla, jen chci upo-
zornit na to, že nejstaršími prameny pod-
chycená etapa vývoje Kunvaldu nebyla 
v této knize popsána, a tedy stále čeká na 
své zpracování.

Václav Michalička
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Rozhovory Poledníku

věrné zemřelé. Bude se také konat průvod 
po hřbitovech. O prví adventní neděli kněz 
požehná lidem adventní věnce a po dobu 
čtyř týdnů se budeme připravovat na slavení 
svátků narození Ježíše Krista. V termínu 
uzávěrky tohoto čísla Poledníku nejsou 
ještě přesné časy bohoslužeb o Váno-
cích známy, ale je zde možnost posílat 
farníkům i nefarníkům emailové zprávy 
s ohláškami bohoslužeb i jiných akcí. Kdo 
by měl o tuto službu zájem, může zapsat 
svoji emailovou adresu na arch umístěný 
vzadu v kostele na stolku. Pan farář bude 
všem zájemcům ohlášky pravidelně posí-
lat. Jinak je samozřejmě pořad bohoslužeb 
uveřejňován na nástěnce před kostelem.

Marta Gregušová

Tříkrálová sbírka 2023

V adventu je příprava Tříkrálové sbírky 
v plném proudu, opět se formují skupinky 
dětí, shání se vedoucí a plánují trasy. Zájem 
ze strany dětí bývá každoročně velký, ale 
dospělých se nám nedostává. Kdo z Vás by 
měl zájem doprovázet děti jako vedoucí sku-
pinky – hlaste se u Vandy Hlaváčkové, nebo 

Marty Gregušové. Tříkrálové družiny vyrazí 
Kunvaldem ve dnech 6. 1. - 8. 1. 2023.

Vanda Hlaváčková a Marta Gregušová

Vědomostní kvíz o kapli na dolním 
Kunvaldě

Dne 8. 9. u příležitosti pouti v kapli na 
dolním Kunvaldě, byl po ukončení mše sv. 
a konzumaci chutných pouťových koláčů 
a jiných dobrot, zavěšen na dveře kapličky 
arch s otázkami vědomostního kvízu o his-
torii i současnosti této památky. 

Od září až do konce listopadu se tedy může 
kdokoliv zapojit a svůj papír s odpověďmi na 
otázky donést do schránky k Monice Jind-
rové a Alexu Bezrukovovi. 

Všichni účastníci kvízu budou odměněni 
malou odměnou v den rozsvícení vánočního 
stromku u kaple na dolním Kunvaldě. Záro-
veň budou, po ročním putování po výsta-
vách, vrácena výtvarná díla dětem, které 
vloni kapličku kreslily. Předávání se zúčastní 
i pan farář, který případně některé odpovědi 
vysvětlí a upřesní.

Marta Gregušová

Rozhovor s knězem Mgr. Jakubem 
Brabencem

Začátkem září nastoupil do Kunvaldu 
nový pan farář, který má otevřené srdce 
i faru pro lidi. Jeho heslem je šíření pokoje 
a smíření, což zní jako balzám na naší sou-
časnou situaci. Kdo se už s otcem Jaku-
bem setkal osobně, ví, že jde o sympatic-
kého mladého muže plného energie a chuti 
naslouchat druhým. Souhlasil tedy i s nápa-
dem tohoto rozhovoru pro Poledník, který je 
složen z otázek našich občanů. Otec Jakub – náš nový pan farář
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Stát se knězem je nelehké životní roz-
hodnutí, jak jste k němu dospěl?

Být knězem není ani tak práce či zaměst-
nání, ale právě spíše životní poslání. Kněz 
nemá „pracovní dobu“ :). Člověk se vzdává ro-
diny, aby mohl být pro všechny. To je vlastně 
duchovní i praktický smysl celibátu.

Vyrůstal jsem ve věřící rodině, ale nikdy 
se u nás o možnosti, že by se někdo z nás vy-
dal cestou zasvěceného života, nemluvilo. Do 
16ti let mě nikdy ani nenapadlo, že bych se 
mohl stát knězem ani jsem do 16 nikdy nemi-
nistroval u oltáře, ale Bůh má svoje cesty. Při 
jedné ranní mši svaté v Hlinsku, město odkud 
pocházím, jsem uslyšel v srdci tiché pozvání 
k této krásné službě. Tak jsem neváhal a při-
jal tuto Boží nabídku :). Jsem za svoje roz-
hodnutí moc rád. Málo kdo dostane tolik lás-
ky a krásných vztahů, jako kněz.

Odkud jste k  nám přišel a  jaká byla 
Vaše reakce na přidělení farnosti Kunvald?

Přišel jsem k  Vám z  Havlíčkova Brodu, 
kde jsem byl rok kaplanem pod o. Oldřichem 
Kučerou, který dlouhá léta působil jako farář 
v Žamberku. Předtím jsem byl ještě rok kně-
zem v Pardubicích. Každé místo má svá spe-
cifika. Ohledně oznámení nového místa pů-
sobení, tak jsem byl překvapený, ale moje re-
akce byla radostná. Máme v Říčkách rodin-
nou chalupu, tak jsem zdejší oblast už trochu 
znal, avšak by mě nikdy nenapadlo, že budu 
spravovat místní farnosti. Moc se mi tady líbí.

Kromě Kunvaldu spravujete jaké dal-
ší farnosti? 

Dostal jsem od pana biskupa do péče 
celkem 3 farnosti: Rokytnici v O. H., Kunvald 
a Klášterec n. O. Je to celkem velká oblast, 
do které patři například na jednom konci 
Kačerov a na druhém České Petrovice. Navíc 
bydlím zatím v  Neratově, tak je to dost do-
jíždění, ale vše dá s Boží pomocí zvládnout. 
Lidé mě se správou kostelů a far moc pomá-
hají, sám bych to nezvládnul.

Máte vůbec nějaký volný čas pro sebe? 
Jak ho trávíte? 

Volný čas mám, ale někdy by ho potřeba 
víc :) . Snažím se trochu sportovat. Teď nej-
raději běhám po lesích, či jen tak svižně cho-
dím. Mám moc rád také knihy, tak se snažím 
i trochu zlepšit slovní zásobu a zušlechťovat 
vyjadřování. Ve volnu také rád jezdím za svojí 
rodinou na Vysočinu a také za kamarády spo-
lubratry v kněžské službě. Jinak si taky moc 
rád zajdu na pár točených piv :) .

Jakou posloucháte hudbu a co rád jíte?

S hudbou to je se mnou složitější, nejsem 
nijak vyhraněný, poslechnu si rád skoro vše, 
moderní věci, ale i vážnou hudbu. Mám radši 
ale klidnější hudbu, ale když se chci pozved-
nout na náladě, tak si rád pustím písničky od 
Svěráka a Uhlíře.

Mám moc rád jídlo obecně :) . Asi nejrad-
ši mám svíčkovou a knedlo-zelo-vepřo. Jsem 
ale taky hodně na sladké.

Jaký máte názor na podobu moderní 
církve s tradičními hodnotami? 

Podle mého je důležité tradiční hodnoty 
předávat a chránit, protože se týkají samot-
né lidské přirozenosti. Například církev hájí 
manželství jako svazek muže a  ženy. Je to 
hodnota, která se netýká jen církve, ale celé 
společnosti, neboť na ní stojí celé rodinné 
uspořádání. Desatero Božích přikázání, kte-
ré je uvedené v bibli, se snaží vyjádřit řád, kte-
rý Bůh dal do duše člověka. Podle mě je kaž-
dý člověk povolán, ať je věřící v Boha či v ně-
jaké přesvědčení či hodnoty, aby konal dob-
ro, jak jen může.

Církev se samozřejmě snaží a vlastní ak-
tualizaci, ale nemůže přestat být, jak to bylo 
mnohokrát v historii, věrná Duchu svého za-
kladatele, kterým je Ježíš.

Vaše poslání vykonáváte v místě vzni-
ku Jednoty bratrské. Jak ji vnímáte?

Pán Ježíš založil jednu církev a v Janově 
evangeliu moc prosí, aby všichni jeho učed-
níci byli jednotní, měli jednoho Ducha. 
Rozdělení této Ježíšovy církve na mnoho 
současných „církví“ je velká bolest a  moc 
ubírá církvi na kráse a věrohodnosti. Přiznám 
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Zelený sloupek

Ve středu 21. září 2022 jsme s panem 
starostou dorazili do Otevřené zahrady 
v ulici Údolní 33 v Brně na vyhlášení ankety 
Strom roku, které později v podvečer pro-
běhlo na nedaleké brněnské hvězdárně. 
Pod kopulí hvězdárny moderoval pan Vla-
dimír Kořen vyhlášení výsledků, program 
doplnila hudba vskutku vesmírná. 

Ještě před vyhlášením jsme se sešli 
s ostatními zástupci „stromů finalistů“ 
v sídle nadace Partnerství a vyměňovali 
si zkušenosti z proběhlé ankety. Poví-
dání to bylo zajímavé, probírala se tak-
tika, jak získat co nejvíce hlasů, ale i pří-
běhy jednotlivých stromů a vzájemné 
představení jejich zástupců.

Bratrská lípa – finalista ankety Strom roku 2022

se, že o Jednotě bratrské kromě historické-
ho vzniku moc nevím. Vznik nové církve vždy 
reagoval na nějaký současný nešvar v  círk-
vi. Různé církve jsou jako různé rodiny, mají 
své dobré stránky, ale také ty horší. Vnímám, 
že se můžeme vzájemně učit vnímat Kristovu 
přítomnost v liturgii i v Písmu svatém. Církev 
vždy stavěla na třech hlavních pilířích, tzv. 
„trojnožce“: Písmo svaté, Tradice a magistéri-
um (neboli učení církve). Když jeden pilíř chy-
bí, tak se stavba začne naklánět.

Mohou církve Římskokatolická 
a Jednota bratrská mít společné poslání 
a spolupracovat spolu?

Poslání máme určitě společné. Poslání 
církve je přinášet Krista současnému světu 
a  žít Ježíšovo dvojí přikázání lásky k  Bohu 
a bližnímu. Praktická spolupráce je už potom 
věc druhá. Sbližování církví se nazývá eku-
menismus (to z řečtiny znamená přeneseně 
„společné obydlí“). Ve velkém  domě máme 
víc sousedů a je potřeba s nimi vycházet dob-
ře. Toto sbližování jde dělat na mnoha rovi-
nách: v  charitě, v  přátelském setkávání, ve 
sportu, v modlitbě, v hudbě…atd. Nejtěžší je 
však sbližování naukové neboli teologické…
například v chápání slavení eucharistie.

Děti samozřejmě zajímá, jakou nej-
větší lumpárnu jste v  dětství provedl ve 
škole?

No…já jsem zlobil hlavně doma :) . To bylo 
hodně lumpáren. Dokonce jsem omylem v 5 le-
tech připravil o život jedno chudák morče :(. Ve 
škole jsem byl celkem hodný, opravdu :), ale do-
stal jsem jednou zvláštní poznámku. S  kluky 
jsme o přestávkách hráli na chodbě fotbálek ne 
s míčkem, ale s pantoflem někoho z nás, a jed-
nou došla naší třídní trpělivost a okřikla nás, se-
brala botu a zeptala se čí je, a zrovna to byla 
moje. Tak jsem dostal poznámku za to, že si 
kopu s vlastní botou :).

Bavilo Vás učení? Jaké předměty jste 
neměl rád?

No nebyl jsem ve škole moc nadaný, byl 
jsem takový průměr. Chodil jsem po 5. třídě 
na osmileté gymnázium K. V. Raise v Hlinsku. 
Zprvu jsem měl špatný průměr, ale postupně 
jsem se naučil učit a vše už šlo lépe. Nejvíc mě 
bavil dějepis, základy společenských věd, bio-
logie, zeměpis a samozřejmě tělocvik. Naopak 
jsem vůbec neměl rád cizí jazyky, protože mě 
vůbec nešly. Měl jsem angličtinu, ruštinu a po-
slední 2 roky i latinu.

Děkuji za rozhovor a přeji ať u nás proži-
jete mnoho krásných let.

Marta Gregušová
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Bratrská lípa

Vítězkou 21. ročníku ankety Strom roku 
se stala hrušeň hnilička ze Středočeského 
kraje s celkovým počtem 2 452 hlasů. Na 
druhém místě se umístil javor babyka 
z Ústí nad Orlicí s počtem 1 132 hlasů 
a bronzovou příčku obsadila Soused-
ská hruška s krásnými 812 hlasy. Naše 
opravdu krásná, památná a obdivuhodná 
Bratrská lípa se umístila na místě šestém 
s pouhými 222 hlasy…, co k tomu říci… 

Samozřejmě gratulace na slavnostním 
vyhlášení patřila všem finalistům a jejich 
zástupcům. A tak, ač poněkud zklamáni, 
odjížděli jsme ve večerních hodinách 
z Brna s pocitem, že přese všechno jsme 
opět posunuli Kunvald do povědomí dal-
ších stovek lidí i díky krátkému filmo-
vému šotu, který byl a je ke zhlédnutí na 
You Tube.

Tak tedy, ať nám tu ještě naše Bratr-
ská lípa dlouho kvete a voní a odolává dál 
vichřicím i lidem a těší nás svou maje-
státností a krásou.

Jana Trejtnarová

Proto se jezdí tyhle kruťárny, aby tělo 
v extrémní zátěži vypnulo hlavu, která pak 
přestane vnímat neduhy světa. A proto se 
jezdí, aby se nestálo. Protože kdo stojí, 
již stojí opodál. A jezdí se i proto, aby se 
dojelo. A když se dojede, pak se to teprv 
rozjede. Je skvělé, jak si rozumí lidé z růz-
ných částí republiky, různého věku, pohlaví, 
oborů, vyznání i s rozličnými životními zku-
šenostmi a životním příběhem. Opečová-
vejme si to a hýčkejme.

Bylo to skvělé. Velký dík patří Martinovi 
Mihulkovi a TJ Sokol Kunvald za perfektní 
zázemí, občerstvení, ceny i polívku. Trať 
naplánované Adamem Balcarem, krásně se 
vinoucí Orlickými horami, byla téměř bez 

aut a skutečně výživná. Vše, co k Seriálu 
dlouhého koloběhu patří, zde bylo.

A výkony? Nad některými člověk jen 
žasne a kroutí hlavou, viď Leoši…Jiné jsou 
na pokraji umrznutí, že Petře…, anebo 
rozmočení.  Tomáš st….. Všichni si však 
užili své, jak je popsáno výše. Ještě bych 
vyzdvihl jedinou ženu ve výsledkové lis-
tině, Báru, která svedla nelítostný souboj 
s horským podnebím. Déšť sice nepo-
razila – dorazil o čtvrt hodiny dříve, než 
ona – ale rozhodně mu to nedala zadarmo.

Tak skončila sezóna sedmého ročníku 
Seriálu dlouhého koloběhu. Uvidíme se na 
veselici buď 7. 1., nebo 14. 1. 2023, kde 
vyhlásíme konečné výsledky SDK, slav-

Sport

Orlická stezka 1. 10.
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Výsledky Orlické stezky:
Ženy:

1. Barbora Hosáková – čas 07:26

Muži:
1. Leoš Kafka – čas 5:20
2. Tomáš Brýna – čas 5:45
3. Václav Bořík Houška – čas 5:51
4. Jan Dušek – čas 6:05, 5. Radek Honzátko – čas 6:12, 6. Ivan Urban – čas 6:24, 

7. Adam Balcar – čas 6:26, 8. Čestmír Honzátko – čas 6:39, 9. Vlastimil Pytela – čas 6:50, 
10. Pavel Štork – čas 7:22, 11. – 12. Dušan Vlk, Tomáš Hanel – čas 7:34, 13. Pavel Pfei-
fer – čas 8:24, 14. Petr Stejskal – čas 8:42, 15. Tomáš Hájek st. – čas 10:24, 16. Michal 
Beckert – nedokončil.

Cesta Orlickými horami zavedla závodníky na  
koloběžkách i na Neratov

  

 

Od 20:00 hod 
 

 

Sokolovna 
KUNVALD 

 

SLÁMOŽROUTSKÁ 
 

 ZÁBAVA  
 

[Tady můžete citovat svůj zdroj.] 

KUNVALD 

 

Sobota 5.11. 

16.10.  
 

nostně odhalíme novou trasu Přejezdu 
republiky, určitě si poslechneme nějaké 
zajímavé příběhy s koloběžkou a snad se 
i divadlo dostaví.

Mějme se, pokud možno co nejlépe v této 
zvláštní době.

Pavel Štork



-ka Zdenka

zájemce o přiměřenou pohybovou činnost
na čtvrté pokračování

Cvičení 60+
Cvičit s námi ale mohou i mladší „ročníky“ se zájmem o zlepšení své kondice.

Začneme v úterý 8. listopadu 2022 v naší sokolovně.

V zdravém těle zdravý duch!

Tělocvičná jednota Sokol Kunvald

Kunvaldští hasiči a Úřad městyse Kunvald Vás srdečně zvou na tradiční

Rozsvěcení vánočního stromu.
Dne 26. 11. 2021 od 16 hod u kunvaldské hasičárny.

Podrobnosti budou uvedeny na plakátech.

Vážení čtenáři Kunvaldského Poledníku,

sděluji, že toto je poslední číslo našeho kunvaldského periodika, které sestavuji, které 
projde několikerou korekturou z mé strany a které opět rozvezu do obou prodejen Konzu-
mu a zbývající část ponechám na Úřadě městyse. 

Sděluji, že má soukromá e-mailová adresa (výhradně má), na kterou jste mi mnozí z Vás 
přispěvatelů posílali příspěvky pro urychlení komunikace a kterou jsem používala také 
jako pracovní pro potřeby své činnosti v městysi, se skutečně stává nyní pouze mou sou-
kromou adresou. 

Děkuji všem přispěvatelům za spolupráci. Bylo mi ctí s Vámi spolupracovat, bylo mi ctí 
informovat občany o dění v Kunvaldu a zachovávat také touto formou vzpomínku na udá-
losti, akce, které se staly, na dění nejen v Kunvaldu, ale i v okolí a občas přinést snad i tro-
chu poučení nebo radosti.

Přeji Kunvaldskému Poledníku i do budoucna mnoho vděčných čtenářů.

Jana Trejtnarová 
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1. Podzimní vycházka dětí ze školní družiny.
2. Trubači Zábřeh koncertují na Domku Na Sboru.
3. Nadějní malí konferenciéři a moderátoři a pomocníci paní Marty v jednom na setkání seniorů.
4. Pan farář s dětmi při mši požehnal nejen jejich školním pomůckám.
5. Start


